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PROCES VERBAL 

al ședinței Autorității Teritoriale de Ordine Publică de pe lângă      

Consiliul General al Municipiului București                                              

din data de 26 iunie 2023, ora 12:00 

 

Ședința a avut loc la sediul Primăriei Municipiului București, B-dul 

Regina Elisabeta nr. 47, sector 5, etaj 3, au participat 14 membri ai 

Autorității Teritoriale de Ordine Publică București (10 fizic și 4 online). 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Bună ziua! Vă mulțumesc pentru prezență atât fizic, cât și online, 

putem să începem, o să sosească și domnul Moraru în câteva minute, dar 

până atunci facem introducerea. Am propus pentru această ședință să 

discutăm despre problematica traficului și consumului de droguri care este 

o problemă reală, trebuie să recunosc că nu este una cu care eu m-am 

confruntat, nici nu am participat la discuții despre această problematică, 

dar cred că face parte din arealul extins al noțiunii de ordine publică, și 

pentru a avea mai multe informații concrete am invitat persoane care 

activează în acest domeniu: în primul rând pe doamna comisar șef Paula 

Frusinoiu de la Agenția Națională Antidrog, mulțumesc pentru participare, 

și în al doilea rând pe domnul Ionuț Jugureanu de la Fundația Parada, un 

ONG care lucrează cu persoane minore și majore care au această 

problemă a consumului de droguri. A fost invitat și domnul inspector 

general al Inspectoratului Școlar al Municipiului București, dar s-a nimerit 

ca astăzi să înceapă bacalaureatul, prima probă și toate forțele sunt 

dedicate acestei activități, dar în măsura în care rezultă din discuțiile 

noastre că e necesar să avem o discuție sau anumite acțiuni la nivelul 

școlilor, liceelor din capitală cu siguranță vom discuta și cu dumnealui, mai 
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ales și că în acele subiecte pe care le-ați propus dumneavoastră a rezultat 

destul de mult preocuparea pentru situația copiilor, elevilor, în ceea ce 

privește delicvența juvenilă, consumul de droguri,  sau activitățile negative 

în care pot fi implicați. Ok, acestea fiind spuse o să o rog pe doamna 

Frusinoiu să se prezinte, și să ne prezinte dacă se poate care este situația 

la momentul actual la nivelul Municipiului București din punct de vedere al 

consumului de droguri, și care sunt activitățile pe care Agenția Națională 

Antidrog le desfășoară în legătură cu această problematică, și poate unde 

vedeți că sunt probleme, și dacă v-ați gândit la anumite soluții, și unde 

poate puteți conta pe sprijinul membrilor Autorității sau al Autorității per 

total. Mulțumesc! 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Mulțumesc pentru invitație! Numele meu este Paula Frusinoiu sunt 

comisar șef de poliție în cadrul Agenției Naționale Antidrog, conduc un 

serviciu care se ocupă cu politici și strategii, deci planificare strategică și 

nu numai, lucrez în Agenția Națională Antidrog din anul 2005, aproape de 

la înființarea instituției, agenția noastră a împlinit recent 20 de ani de la 

înființare. Cu siguranță știți multe lucruri despre Agenția Națională 

Antidrog, dar aș dori să punctez și eu anumite elemente care ar fi interes 

pentru întâlnirea noastră de astăzi. Vă mulțumesc pentru invitație, observ 

aici în sală și colaboratori instituționali de tradiție ai Agenției Naționale 

Antidrog și îmi face mare plăcere să fiu alături de ei, practic mesajul pe 

care noi încercăm să-l transmitem este că fenomenul acesta al drogurilor 

este un fenomen care ne privește pe toți, privește nu numai instituțiile 

publice, dar și partenerii noștri din mediul neguvernamental, și că numai 

împreună prin colaborare și în acest să spun, context multidisciplinar 

putem să și obținem niște rezultate, motiv pentru care majoritatea 

activităților pe care le desfășoară agenția sunt în comun cu alte instituții 
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publice, dar și cu instituții din să spun mediul academic, universitar și cu 

organizații din mediul guvernamental. Referitor la ceea ce spuneați 

dumneavoastră, o privire de ansamblu asupra fenomenului drogurilor la 

nivel național, cel mai recent raport lansat de Agenția Națională Antidrog 

ne arată care este stadiul acestui fenomen la nivel național, dar pentru 

Municipiul București și zona limitrofă putem spune că ne confruntăm cu o 

situație specifică, fenomenul consumului de droguri este la nivelul 

Municipiului București și de trei ori mai mare decât media la nivel național, 

de asemenea pentru toate cele trei tipuri de prevalență pe care agenția le 

monitorizează, și anume: prevalența consumului de droguri de-a lungul 

vieții, în ultimul an și în ultima lună pentru Municipiul București se 

înregistrează prevalențe mult mai mari, desigur există și niște factori 

sociali, cultural-economici care influențează aceste tendințe. În ceea ce 

privește tipurile de consum, acestea sunt în aceleași tendințe cu cele de 

la nivel național, deci vorbim de canabis, în primul rând vorbim de noile 

substanțe cu proprietăți psihoactive, dar și de extasy. Dacă ar fi să ne 

gândim la un top al substanțelor utilizate la nivelul Bucureștiului, ceea ce 

este îngrijorător pentru noi și pentru toți cei interesați este faptul că scade 

vârsta la care debutează consumul de droguri, la Agenția Națională 

Antidrog avem un program destinat minorilor consumatori de droguri și ne 

confruntăm cu vârste din ce în ce mai scăzute, deci ajung să se adreseze 

psihologilor de la Agenția Națională Antidrog și copii de 11 și 12 ani. Chiar 

voiam să scot în evidență acest program al agenției este unul de dată 

recentă, a fost lansat anul trecut, merge foarte bine, copiii sunt încurajați 

să ne contacteze în mod direct, există un număr de telefon și avem un 

parteneriat cu Asociația Telefonul Copiilor, practic chiar dacă sună la 

telefonul copiilor sunt direcționați către agenție. Pentru că ne-am 

confruntat în practică cu o reticență din partea părinților de a-și lăsa copiii 

să participe la acest program, atunci le dăm posibilitatea să vină în 
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program câteva sesiuni și din proprie inițiativă, după care după a patra 

sesiune deja solicităm acordul părintelui, deci există și această, să spun 

reticență a părinților este și dublată să spunem de niște rezultate foarte 

interesante ale unui studiu făcut de UNICEF în rândul părinților din 

România, 47% dintre părinții din România nu știu cum să vorbească 

despre droguri cu copiii, sau nu știu cum să abordeze cu totul această 

temă. Agenția Națională Antidrog oferă pe lângă aceste programe 

destinate și minorilor dar și părinților, la acest program pot veni și părinții 

alături de copii, furnizează activități de prevenire, și activitățile noastre de 

prevenire ating practic toate ariile sociale, deci mergem în școli, facem 

prevenire în școli, facem prevenire în familie, cum vă spuneam dedicată 

părinților, dar și prevenire în comunitate, și aici am avut exemple recente 

chiar în acest weekend la Festivalul Saga, Agenția Națională Antidrog a 

fost prezentă alături de instituțiile de forță ale Ministerului de Interne, 

desigur partea noastră de activitate a fost cu totul specifică, noi am fost 

acolo pentru prevenirea consumului și pentru consiliere în caz de nevoie, 

estimăm că am atins un număr de 2.500 de persoane informate în aceste 

trei zile, după cum știți a fost un aflux foarte mare de festivalieri. În câteva 

cuvinte despre structura agenției în teritoriu, agenția este reprezentată de 

niște centre care sunt denumite la fel pe întregul teritoriu al României, 

Centre de Prevenire, Evaluare și Consiliere Antidrog, în principiu în țară 

există câte un astfel de centru în fiecare municipiu regiune de județ, în 

București avem șase astfel de centre pentru fiecare sector în parte, 

teoretic în fiecare din aceste centre există o echipă multidisciplinară, avem 

acolo un medic, un asistent social și un psiholog gata să ofere serviciile 

necesare populației, și aici mă refer la populație la modul general. O altă 

activitate componentă a agenției este relația cu DIICOT-BCCO, și cu 

probațiunea, penitenciarele pe ceea ce înseamnă aplicarea unui concept 

inovator, și anume justiție terapeutică, primim practic din partea DIICOT-
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ului, din partea procurorilor, primim ordonanță, pe baza acestor ordonanțe 

consumatorii de droguri intră într-un regim de evaluare, evaluare a 

consumului și evaluare a gradului de dependență în funcție de care se pot 

stabili alte măsuri. Ca un element de noutate la nivelul Municipiului 

București ar fi un studiu pe care agenția îl realizează pentru a identifica să 

spunem și partea ascunsă a consumului de droguri, și anume un studiu în 

ape reziduale, motiv pentru care agenția a încheiat un protocol cu Apa 

Nova București și vor fi prelevate mostre din zona Glina care deservește 

Municipiul București pentru a vedea, și pentru a veni practic cu noi date în 

sprijinul celor pe care deja agenția le are din studiile pe care le realizăm 

în rândul populației, deci acesta este un element recent și oarecum 

inovator pentru România, nu cred că s-a mai făcut așa ceva, legat de 

organizațiile neguvernamentale pentru că aici este un reprezentant al 

Fundației Parada și am colaborat și în trecut, Agenția Națională Antidrog 

are și această componentă de finanțare a organizațiilor neguvernamentale 

care au activități în domeniu, și avem un program de interes național prin 

care venim în sprijinul organizațiilor neguvernamentale, care desigur 

trebuie să depună niște proiecte fezabile pentru a fi finanțate. Câteva 

lucruri, acum aș mai dori să spun despre partea de mediu școlar pentru 

că ați menționat acest lucru, colegii mei sunt prezenți și încearcă să atingă 

un spectru cât mai mare, mesajele pe care ei le transmit în mediul școlar 

sunt diferite în funcție de vârsta beneficiarilor, deci vârsta elevilor care sunt 

beneficiari ai activităților de prevenire. Luna trecută am încheiat o 

campanie care s-a derulat la nivelul întregului Municipiu București numai 

în clasa a VII a, am pornit de la această idee că elevii din clasa a VII a 

sunt, reprezintă o vârstă mai vulnerabilă să spunem pentru că dacă până 

atunci părinții le oferă o anumită libertate, în clasa a VII a încep să pună o 

presiune mai mare pe copii pentru că vine clasa a VIII a, vin evaluările, și 

așa mai departe, examenele importante și atunci presiunea părinților, și în 
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contextul unor alți factori de risc pot să conducă să spunem la un anumit 

consum de droguri, motiv pentru care noi ne-am axat luna trecută numai 

pe clasa a VII a și am mers în majoritatea școlilor din București, acolo 

unde s-a putut până în greva profesorilor, și zic eu că am atins un număr 

foarte mare de elevi, dar activitatea continuă, continuă și pe perioada verii, 

există tabere școlare, există after school-uri care încă mai funcționează, 

colegii mei au un plan în baza căruia se deplasează în școli și își fac treaba 

în continuare cu profesionalism. De asemenea, aș dori să menționez un 

alt plan important pe care îl avem la nivelul municipiului București este 

vorba de unul specific pe domeniul drogurilor la inițiativa Instituției 

Prefectului Municipiului București am inițiat acest protocol de colaborare 

pe patru ani care este însoțit de un plan extrem de specific cu activități 

foarte clare, foarte concrete și care are valabilitate un an. Partenerii din 

cadrul acestui protocol sunt desigur Instituția Prefectului, Agenția 

Națională Antidrog, DGPMB, DGJMB, Direcția de Sănătate Publică, 

Inspectoratul Școlar București și Direcția Regională Vamală, deja am făcut 

multe activități în baza acestui plan și le vom continua, după care îl vom 

reînnoi. Cam atât am avut eu de spus, sunt aici pentru a răspunde la 

întrebări. Mulțumesc. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Mulțumesc pentru detalii și explicații! Sunt curios la nivelul 

Municipiului București în cele șase centre cam câte persoane sunt 

consiliate lunar sau anual, dacă aveți informații.  

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Vă spuneam, persoanele care ajung ca beneficiar a acestor centre 

din București ajung pe două căi: să spunem din proprie inițiativă, se pot 

adresa direct centrelor noastre, fie sunt deferite de alte instituții și vă 

spuneam de DIICOT, vă spuneam de BCCO, de probațiune, nu am în față 
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niște cifre exacte referitoare la prima decadă a acestui an, dar în jur de 

600 de persoane avem în tratament, ce am omis să menționez este faptul 

că agenția furnizează și tratament de substituție cu metadonă, deci pentru 

consumatorii dependenți de heroină, scopul tratamentului nu este de a-i 

face dependenți de o altă substanță în locul heroinei, ci de a le aduce în 

viață acel echilibru necesar pentru a avea un trai normal pentru a-și căuta 

și a-și menține un loc de muncă, pentru a păstra un echilibru în familie, 

deci acesta este sensul, scopul tratamentului. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Și din informațiile pe care le aveți, și acest număr de aproximativ 600 

de beneficiari la nivelul Municipiului București, unde ne-ați spus că media 

consumatorului este de trei ori mai mare decât cea națională este un 

număr satisfăcător? Sau resursele nu sunt suficient de mari ca să 

considerăm că este un nivel satisfăcător? 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Sunt două lucruri diferite, studiile pe care le menționam la început 

sunt studii de prevalență referitoare la consumul de droguri, iar persoanele 

pe care le menționam anterior sunt cele dependente de droguri, deci este 

o altă componentă, sunt cele care au o problemă de dependență pe care 

încercăm să o abordăm în acest caz, desigur nu suntem singurii, nu 

suntem singurii furnizori de astfel de servicii de tratament. Dacă ar fi să ne 

uităm la cele două competențe și să ne gândim dacă exact ce spuneați, 

sunt suficiente aceste servicii, Agenția Națională Antidrog nu este singura 

care furnizează astfel de servicii, și nici nu trebuie să fie, există structuri 

ale Ministerului Sănătății, există furnizori privați, există furnizori din mediul 

organizațiilor neguvernamentale care își fac treaba foarte bine. Noi venim 

pentru a preveni consumul, venim cu partea de prevenire cum menționam 

anterior, activitățile pe le facem, și care într-adevăr își arată rezultatele sau 
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efectul la ceva timp după momentul în care au fost aplicate, toată lumea 

se așteaptă ca în momentul în care ai făcut prevenire într-o clasă sau într-

o școală imediat efectul să fie benefic și din a doua zi, efectele unei 

activități de prevenire bine făcute se arată în timp și noi suntem conștienți 

de asta.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

În activitățile pe care le desfășurați în ce măsură este implicată 

autoritatea publică locală la nivel de sector, practic Primăria, Consiliul 

Local, iar la nivel de municipiu, Primăria Municipiului București, Consiliul 

General al Municipiului București? Și dacă simțiți nevoia să fie implicate 

mai mult.  

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Simțim nevoia să fim mai mult sprijiniți de Primăriile de Sector și 

Primăria Capitalei, am inițiat niște dialoguri în acest sens, la concret s-a 

discutat foarte mult de sedii, am avea nevoie de extinderea acestui 

program de exemplu pentru minori și pentru părinți și pentru asta am avea 

nevoie și de un sediu care să fie corespunzător, deocamdată vă spuneam 

programul pentru minori se desfășoară în sediul Agenției Naționale 

Antidrog în sediul central, ar fi poate mai bine să avem un sediu separat 

cu o intrare separată, să fie mai friendly și pentru copii și pentru părinți, 

asta ar fi una dintre nevoile foarte concrete. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Și în ceea ce privește campaniile pe care le desfășurați pentru a 

ajunge la cât mai mulți elevi sau beneficiari aveți nevoie de sprijinul 

Inspectoratului Școlar presupun, pe de o parte, și pe de cealaltă parte a 

altor instituții, aici vedeți niște colaborări care pot funcționa astfel încât să 

aveți mai multe campanii, sau să ajungă la mai mulți beneficiari? 
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Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

O campanie nu poate fi eficientă în lipsa unei comunicări eficiente, 

da, avem nevoie de sprijin pentru a ajunge la cât mai mulți beneficiari, în 

campaniile pe care le derulăm în școală sprijinul Inspectoratului Școlar 

este sine qua non, deci nu se poate fără, nu se poate să intri într-o școală 

fără a avea sprijinul Inspectoratului Școlar și al directorilor, și așa mai 

departe, în orice campanie când planificăm, întâi încercăm să realizăm 

această colaborare preliminară, deci să ne asigurăm că e totul în regulă, 

și pentru campania în clasa a VII a inițial au avut loc mai multe discuții cu 

Inspectoratul Școlar și s-a creat acest cadru de colaborare după care a 

fost aplicată concret campania, și în această campanie a fost alături de 

noi și Colegiul psihologilor un element important, da, avem nevoie de 

sprijin tot timpul de la Inspectoratul Școlar, dar avem o colaborare bună 

până acum. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Mulțumesc! Dacă sunt întrebări din partea colegilor pentru doamna 

comisar șef? Vă rog frumos, doamna Enache! 

Doamna Georgiana Enache 

Georgiana Enache este numele meu, reprezint Asociația Centrul 

Romilor Amare Romentza și aș avea două întrebări: mă interesa foarte 

mult să știu dacă aceste campanii de informare le desfășurați doar în 

școală sau mergeți și în comunitate pentru că ar fi foarte important ca 

aceste informații să ajungă direct la părinți, o primă întrebare, și a doua 

era care sunt zonele cele mai afectate din București? 
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Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Mulțumesc pentru întrebare! Într-adevăr așa cum menționam și 

anterior realizăm astfel de campanii și proiecte, mai avem și proiectele 

naționale și proiectele locale pe care le derulăm nu numai în școală, 

mergem și în comunitate și încercăm să ajungem și în familie. În 

comunitate ne adresăm populației generale, deci atunci când facem o 

activitate în comunitate, că este un festival, că este un eveniment cu public 

mare, că este vorba de zilele orașului sau activități de genul acesta, vă 

dați seama că este un flux mare de oameni, și atunci mesajele noastre 

sunt adaptate populației generale, sunt mesaje de tip general, sunt mesaje 

prin care îi îndrumăm pe oameni către serviciile agenției, desigur încercăm 

să le oferim și materiale informative, dar cel mai important este contactul 

cu oamenii, am folosit în activitățile noastre preventive inclusiv acei 

ochelari, probabil ați mai văzut prin presă acei ochelari care distorsionează 

un pic realitatea și care dau oamenilor o senzație despre ceea ce 

înseamnă să ai o intoxicație crescută cu alcool sau intoxicație crescută cu 

droguri, și a fost un instrument pe care l-am folosit în activitățile de 

prevenire foarte util, nu numai că le-a arătat practic această senzație, dar 

a fost și un ice breaker, deci un mod de a deschide dialogul, și practic asta 

facem în comunitate, încercăm să ajungem acolo unde este nevoie de noi, 

după care oamenii sunt încurajați să se adreseze Centrelor noastre de 

prevenire, evaluare și consiliere antidrog, deci practic contactul și 

informațiile luate de la un specialist sunt cele mai bune, desigur am avut 

și informații în campaniile noastre distribuite prin acest cod QR folosim cât 

putem de mult tehnologia modernă, se scanează codul, se trimite automat 

către un link cu informații verificate în sensul că sunt corecte, sunt exact 

ce trebuie să se știe. Deci încercăm să ne diversificăm și noi activitatea și 

să fim cât mai aproape de timpurile în care trăim. Legat de zonele cele 
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mai afectate de consum, cred că aceasta se leagă și de dinamica traficului 

de droguri de la nivelul Bucureștiului, și cred că cel mai bine aici ar putea 

să ne vorbească și partenerii noștri instituționali, n-aș putea să vă dau 

niște exemple de zone mai afectate pentru că în București populația 

migrează dintr-un sector în altul, motiv pentru care nu putem spune exact, 

aici în sectorul nu știu care este un fenomen de consum extrem de mare, 

nici noi nu avem aceste date putem vorbi doar despre un fenomen intens 

al consumului la nivelul întregului municipiu București. Gândiți-vă că sunt 

foarte mulți factori, vă spuneam mai devreme, Bucureștiul este un 

important Centru Universitar, Bucureștiul este un important Centru 

Cultural, au loc aici manifestări de amploare, vin o groază de tineri la 

evenimente culturale care au loc aici, deci nu putem decela să spunem un 

anumit sector, sau o anumită zonă din București  să spunem aici trebuie 

să venim noi, trebuie să fim prezenți peste tot, fenomenul drogurilor este 

unul general, și la nivelul Bucureștiului este unul foarte intens. Sper că am 

răspuns cât de cât la întrebare.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Domnule Hazarian doreați să adresați o întrebare? 

Domnul consilier general Constantin Hazarian 

Da! Cum colaborați cu școlile din municipiul București, dacă există 

programe la nivelul Inspectoratului Municipiului București pentru 

diminuarea consumului și eradicarea traficului. Mulțumesc! 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Mulțumesc de întrebare! Așa cum menționam anterior, Agenția 

Națională Antidrog are această activitate pe componenta de prevenire a 

consumului, pe asistența dependenței de droguri, deci pe partea de 

combatere, ceea ce numim noi reducerea ofertei de droguri, agenția nu 
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are atribuție, aceasta este o atribuție a organelor de forță ale Ministerului 

Afacerilor Interne, referitor la ce spuneați despre colaborarea cu școlile din 

Municipiul București, agenția implementează la nivelul întregii țări, deci nu 

numai în București, în mod uniform, în mod coordonat o serie de proiecte 

naționale, proiectele noastre naționale sunt opt la număr și se derulează 

la fel cum vă spuneam la nivelul întregii țări. Încercăm să facem totul cât 

mai coordonat, cât mai uniform, colegii noștri știu unde să meargă, ce să 

spună, când și cum există planuri de lecții, toate acestea fac parte dintr-o 

ofertă educațională pe care agenția o prezintă la începutul fiecărui an 

școlar, la începutul fiecărui an școlar se trimit niște hârtii, se merge la 

fiecare unitate școlară se prezintă aceste proiecte și începem de aici 

dialogul cu directorii, și desigur cu cadrele didactice. Pentru învățământul 

preșcolar avem și aici proiecte dar acestea se derulează prin intermediul 

cadrelor didactice, deci noi nu facem altceva decât să instruim cadrele 

didactice pentru ca ele să știe mai departe ce au de făcut, asta pentru 

preșcolari. Pentru învățământul primar, gimnazial, și așa mai departe 

mergem direct la clasă acolo unde găsim un dialog și unde și unde găsim 

porți deschise, dar de obicei găsim. Colegii noștri lucrează de 20 de ani și 

au creat niște contacte, iau legătura cu consilierul școlar, îl conștientizează 

în legătură cu aceste proiecte și de aici începe colaborarea, ideal este să 

mergem de mai multe ori la aceeași clasă pentru că o singură intervenție 

la o clasă este total insuficient pentru că mesajul trebuie repetat, trebuie 

îmbunătățit, și trebuie practic să găsim o cale de apropiere față de copii, 

deci, da, avem o colaborare bună pe București.  

Domnul consilier general Constantin Hazarian 

Mai am o întrebare: cred că în această activitate ar fi util să existe 

niște mini filme documentare care să le fie prezentate atât elevilor, cât și 

studenților referitoare la activitățile din Centrele de recuperare, cred că 
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dacă cei care sunt tineri, mai la începutul vieții ar vedea care sunt efectele 

acestui consum al drogurilor poate s-ar gândi de mai multe ori, și știu că 

există documentare în limba engleză, dar limba engleză pare undeva 

departe, undeva foarte departe de noi, cred că dacă s-ar face aceste 

documentare în România inclusiv cu condițiile reale din centrele acestea 

de recuperare ca să-și dea seama copiii și tinerii spre ce se îndreaptă 

consumând aceste substanțe, cred că i-ar zgudui un pic, și i-ar trezi un pic 

la realitate, pentru că toată lumea le prezintă, fericirea aceea falsă pe care 

urmează să o obțină, dar nu le prezintă nimeni și cealaltă față a monedei. 

Mulțumesc! 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Mulțumesc pentru întrebare! Există astfel de documentare, există 

astfel de filme, unele chiar au fost făcute în cadrul centrelor noastre de 

asistență integrată în adicții cu beneficiari, cu consumatori dependenți. 

Avem filme și în limba română, și în limba engleză, dar le folosim cu 

precauție. De ce? Mesajele sunt foarte puternice, de obicei mergem cu 

astfel de mesaje în care sunt prezentați foști sau actuali consumatori pe 

categorii de vârstă, deci vorbim de liceu, vorbim de mediul universitar, de 

asemenea tot cu precauție încercăm să transmitem anumite mesaje atunci 

când mergem alături de reprezentanți, de exemplu ai organizațiilor 

neguvernamentale care au astfel de servicii, și avem un exemplu din 

Challenge România care este o organizație formată din foști consumatori, 

deci consumatori dependenți de droguri care au reușit să scape de 

dependența lor și care vorbesc din propria experiență. I-am chemat alături 

de noi în activități, dar ne-am limitat la acea categorie de elevi mai capabili 

să înțeleagă și să discearnă, elevii mai mici în momentul în care sunt 

confruntați, am avut și această propunere, de ce nu aduceți în fața lor un 

fost consumator, nu este genul de mesaj care să aibă un efect pozitiv asta 
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o spun și studiile, o spun și toate standardele europene de prevenire, în 

momentul în care aduci orice tip de personaj în fața unui elev în clasă, el 

devine model, se constituie într-un model prin simpla lui așezare în fața 

clasei, deci simpla poziționare în fața clasei îl transformă într-un model, de 

aceea noi trebuie să fim, suntem conștienți de influența, de consecințele 

unui mesaj transmis greșit, și încercăm să folosim aceste documentare pe 

care le avem, acolo unde trebuie.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Da, domnule Moraru, vă rog! 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Mulțumesc! Doar o observație și sper să nu o ia nimeni personal din 

cei care au în preocupare acest domeniu, și eu am invocat de câteva ori 

problema consumului de droguri în București, dar vreau să spun pentru 

colegii mei că nu cred că aceasta este neapărat prioritatea pe care trebuia 

să o discutăm, și în care noi ca primărie putem să avem o intervenție, din 

nou, nu o luați personal cei care lucrați în acest domeniu, el este unul 

important, dar repet discutăm din perspectiva noastră, câteva întrebări: 

probabil mergeți foarte mult pe la o serie întreagă de întâlniri,  conferințe 

internaționale, aveam o curiozitate dacă puteți să comentați puțin care 

este balansul corect între combatere și prevenție pe care ar trebui să-l 

avem, și dacă noi aici în România, în general îl avem sau nu îl avem, și în 

care din astea două ar trebui, poate impunem mai mult în cazul în care 

ponderea celor două în România nu este corectă. Scurt, că am mai multe! 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Într-adevăr agenția are acest noroc de a fi reprezentatul României la 

diverse întâlniri internaționale, conferințe internaționale, acolo unde putem 

lua contact direct cu specialiști din alte țări și putem vedea cu ochii noștri 
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cum fac alte țări cu tradiție, da, tradiție în ceea ce privește combaterea 

consumului, combaterea traficului, și așa mai departe. La nivel european 

se vorbește tot timpul echilibru, echilibru între reducerea cererii și 

reducerea ofertei așa cum spunem noi în termeni specifici de prevenire și 

combatere, acest echilibru este transpus și în documente europene, asta 

e clar, strategia Uniunii Europene are la bază această nevoie de echilibru 

între cele două componente. Pornind de la strategia europeană și Agenția 

Națională Antidrog atunci când a promovat proiectul de strategie națională 

în domeniul drogurilor a avut în vedere același echilibru între reducerea 

cererii și reducerea ofertei, și noi spunem că documentul final aprobat prin 

Hotărâre de Guvern, anul trecut reflectă acest echilibru, deci el este 

consfințit practic în niște documente strategice de planificare, și așa mai 

departe, care ar trebui să ne ghideze activitatea. Orice strategie ar trebui 

să fie însoțită și de o finanțare, de un buget. 

Domnul consilier general Adrian Moraru  

Scuzați-mă! Strategia e una, realitatea este alta! Eu am crezut că o 

să spuneți că orice strategie trebuie însoțită de o realitate, sau să apară 

în realitate. Eu voiam un răspuns scurt, înțeleg că fiind partea unui 

ecosistem încă militarizat, deși spune că e civil, credeți că dacă ați avea 

un comentariu ați putea să supărați pe cineva, îmi imaginez. Nu mi-ați 

răspuns la întrebare, dar mergem mai departe. Aveam o curiozitate: dacă 

ați fost chemați vreodată proactiv către o unitatea de învățământ în care 

ei să vă caute să spună: avem o problemă sau simțim că am putea să 

avem o problemă și avem nevoie de dumneavoastră, deci proactiv dacă 

cineva v-a căutat vreodată.  

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Sigur! Răspundem în primul rând la solicitări. 
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Domnul consilier general Adrian Moraru  

Perfect! Eram curios dacă lucrurile astea, campaniile se fac mai 

degrabă că le solicitați dumneavoastră sau că ei spun:„ domnule, simțim 

că se întâmplă ceva la clasa a XI a B de la liceul nu știu care, veniți să 

vedem dacă putem să-i convingem să facem ceva”. 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Deci, răspunsul la solicitări este primul, este prioritatea, iar 

campaniile vă spun că merg..... 

Domnul consilier general Adrian Moraru  

În București vorbim de o solicitare, de zece pe an? 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Nu pot să vă dau un număr. 

Domnul consilier general Adrian Moraru  

Un ordin de mărime: 1, 10, 100 că asta am spus ca să îmi dau 

seama. 

Doamnul general Ionel Stegăroiu 

Numai un pic, dacă îmi dați voie să răspund la întrebarea 

dumneavoastră anterioară, dumnealui dorea să știe ce predomină în 

România, sau de ce ar fi mai mult nevoie în România: prevenire sau 

combatere? Din punctul nostru de vedere, ambele componente trebuie 

abordate de aceiași manieră pentru că fenomenul în România este destul 

de ridicat și ambele componente trebuie abordate, cum să vă spun la 

același nivel cu toate forțele noastre, tot efortul nostru, din păcate. 
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Domnul consilier general Adrian Moraru  

Tocmai, încercam și în cazul ăsta, dar și în alte discursuri pe care 

am putea să le mai avem ulterior și în alte contexte, să ne dăm seama și 

să promovăm și noi dacă e vreo lipsă într-una dintre aceste zone, în sensul 

de resurse. O altă curiozitate este dacă aveți vreo colaborare instituțională 

cu vreun alt UAT, sau cu vreun alt oraș, municipiu nu contează din țară. 

Dacă aveți ceva formalizat cu ei și simțiți că merge, de unde să ne inspirăm 

și noi, că poate dacă noi nu am făcut ceva mai mult, poate îmi spuneți, nu 

știu, poate la Călărași, uitați, primăria face nu știu ce cu noi. 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Dacă avem noi o colaborare? 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Da! Din care și Bucureștiul să înceapă să învețe! 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Vă spuneam că agenția are o structură teritorială și avem câte un 

centru în fiecare municipiu reședință de județ........ 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Scuzați-mă, asta vă întrebam dacă vreo unitate administrativă a 

venit cu vreo idee, să vă ajute, să vă ajute inclusiv cu vreo finanțare. Dați-

mi și mie un exemplu pe care v-ar plăcea să-l facă și Primăria Capitalei și 

Primăria Călărași, cum mi-a cășunat să dau exemplul ăsta. 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Vă dau 41 de exemple, există colaborare instituționalizată sub forma 

unor planuri locale de acțiune în domeniul drogurilor unde participă toate 

instituțiile publice de la nivelul județului și Instituția Prefectului sau 
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Consiliile Județene. Există și finanțări pe care le primim sub formă de 

bunuri și servicii, desigur care sunt acordate de Consiliile Județene în 

special, acum îmi vine un exemplu în cap, Galați, de exemplu la Galați, 

Consiliul Județean a sprijinit Centrul nostru Prevenire, Evaluare, 

Consiliere Antidrog în achiziția unui simulator. Este o achiziție mare, este 

o achiziție foarte importantă, este un simulator prin care tinerii pot vedea 

exact cum influențează consumul de droguri condusul auto, de exemplu. 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Ultima întrebare....de genul ăsta de exemple, sau dacă mai aveți, 

mai provocați-ne sau pe ceilalți din toată țara cu ce se întâmplă la Galați 

sau la Călărași între ghilimele, da, ca să învețe și când vine cineva cu o 

idee mai așa, mai cu adevărat ieșită din comun dar pozitivă, nu originală 

cu orice preț, încercați. Să știți că în general există și chestia asta de 

orgoliu local, domnule: „dar de ce fac ăia și noi nu facem!”. Ultimul lucru, 

sper să îl verbalizez corect că nu sunt un expert în domeniu, dar înțeleg 

de la o serie întreagă de comentarii pe care le-am văzut din partea unor 

psihiatri și psihologi care se ocupă de acest domeniu, că una din 

problemele pe care noi le avem în România și nu reușim să cădem de 

acord pe ea este să testăm în cadrul în special al festivalurilor calitatea 

drogurilor, știu că o să spuneți că este o nebunie și că trebuie să mă explic 

ca să nu se înțeleagă altceva. Probabil dumneavoastră înțelegeți despre 

ce e vorba, o parte din acele droguri sunt foarte tari sau foarte proaste, 

făcute din ce nu ar trebui, și au existat decese inclusiv în România și că 

soluția practicată în alte țări, desigur, destul de controversată este ca 

anonimii să poată să testeze acele droguri să prevină până la urmă niște 

tragedii, repet în aparență poate părea: „că domnule, ce facem, ajutăm 

consumul?”. Scopul final este de fapt să încercăm ca măcar drogurile care 

provoacă decese dintr-o singură doză să fie identificate, știu că asta nu 
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ține de dumneavoastră, ține probabil o să-mi spuneți și asta aș vrea să 

aflu de un cadru legal, sau nu de cadru legal că dacă e sincer poate ne 

gândim, uitați să fie Primăria Capitalei care are tot felul de festivaluri în 

orașul ăsta, prima care să înceapă să ajute la testarea asta, și măcar acele 

cazuri de consum de doze care pot să fie letale să fie identificate din timp. 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Această analiză a drogurilor din punct de vedere al purității, și al 

combinațiilor posibile care pot fi în acea pastilă sau substanță este 

realizată de laboratoarele de analiză a drogurilor din cadrul BCCU și ale 

Poliției, nu sunt unități ale Agenției Naționale Antidrog. Acest tip de analiză 

se face tot timpul și e în raportul nostru național, într-adevăr drogurile 

diferă ca și calitate, ca și puritate, și așa mai departe, copiii ăștia tineri care 

eu știu se așteaptă la anumite efecte e posibil să nu le obțină tocmai pentru 

că substanțele promise nu sunt acolo. Să nu mai vorbim de noile 

substanțe psihoactive, Nps-urile sau Spice, cum le mai spune, noile 

etnobotanice cum erau ele foarte greșit, dar, mă rog pe o tactică de 

marketing inteligentă folosită această denumire, orice fragment vegetal 

era mai puțin important, dar faptul că erau impregnate cu anumite 

substanțe, cu derivați din canabis, asta era important.  

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Haideți din nou că ne îndepărtăm, aveți o opinie concretă la ce v-am 

întrebat, eu înțeleg din comentarii că nu se face, că nu există când ai un 

festival mare în București nu există un punct unde poți să testezi, înțeleg 

că în alte țări există așa ceva, mi se pare că evitați cu grație și spuneți: „nu 

știu, nu am auzit în viața mea despre acest lucru că s-ar întâmpla în 

Germania!”. 
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Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Nu am spus asta! 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Păi, și atunci de ce spuneți: „Nu știu, nu am auzit, nu știu să se 

întâmple!”. Eu vă întreb: Vi se pare că este imoral? Nici eu nu sunt convins 

de lucrul ăsta, tocmai de aia voiam să aud pe cineva care e cumva în zona 

asta, sigur nu vreau să provoc și partea de combatere, să răspundă 

eventual la întrebarea asta, dar efectul până la urmă, nu știu dacă era 

doamna Grasu, o întrebam că doamna Grasu ar fi spus: „domnule, eu nu 

vreau să ajungă la mine pe targă în salvare, da, faceți ceva să nu ajungă 

pe targă în salvare!”. Eu voiam să-mi răspundeți concret, dacă da, bine, 

dacă nu, nu. Repet și răspunsul nu era să-mi spuneți că, da, trebuie să 

facem asta, ci să-mi spuneți.... 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Eu v-am spus că se face analiză pe capturi.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Da, domnul Moraru vrea să știe cum se face, și dacă se face, cum 

se face, și dacă aveți o opinie vizavi de posibilitatea de a se face la fața 

locului la diverse evenimente. 

Domnul general Ionel Stegăroiu 

Pot să răspund eu? 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Da, vă rog! 
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Domnul general Ionel Stegăroiu 

Din păcate, licitația în România nu prevede testarea participanților la 

evenimente publice, noi o avem în calcul și vrem să propunem 

legiuitorului, Parlamentului pentru că din punctul nostru de vedere ar fi util, 

uitați-vă numai la Festivalul Saga am avut 90 de persoane depistate de 

noi, deținătoare de droguri, deci aveau droguri asupra lor, doar în cele trei 

zile de festival, și nu avem pretenția că i-am identificat pe toți, vă imaginați 

că numărul celor care au avut droguri asupra lor este mult mai mare, 

probabil. Mi-aș dori să avem o legislație în România care să ne permită să 

testăm participanții la evenimente publice, așa cum singura prevedere 

legală existentă pe tema asta permite colegilor de la rutieră să-i testeze 

pe conducătorii auto, este singura prevedere legală.  

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Ideea era nu să-i testați pe ei, ci ei să poată să meargă într-un spațiu 

sigur din care să nu fie neapărat ridicați, și să-și testeze dacă iau pentru 

el și pentru gașca cu care a venit zece pastile de nu știu ce, să ia 11 și 

una să o testeze înainte să ajungă toți pe targă la doamna Grasu. 

Domnul general Ionel Stegăroiu 

Asta ar însemna să legiferăm consumul de droguri în România. 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Repet, lucrul ăsta se întâmplă într-o serie de țări, dar nu vreau să 

insist că nu facem o dezbatere despre modificarea cadrului legal, voiam 

doar așa să vă iau temperatura, că e așa călduță.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Da, e idee interesantă, nu există cadru legal, nu știu dacă există în 

momentul de față intenție, dorință pentru așa ceva, cred că perspectiva, și 
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aici mă puteți contrazice dacă este cazul, e de prevenție, dar e și de o 

combatere cât mai feroce, și nu știu dacă în felul acesta nu s-ar face așa 

cum spune domnul director, s-ar provoca cetățenii să consume, adică e 

discuție mai largă cu această metodă, dacă ar avea succes sau nu. Există 

o întrebare și de la doamna Ostacie! 

Doamna Daniela Ostacie 

Bună ziua! Întrebarea mea este dacă există cumva o reticență a 

tinerilor de a apela la serviciile dumneavoastră tocmai din această frică de 

a nu fi arestați sau persecutați într-un fel. Și, dacă da, cum o să încercați 

să-i ajutați, nu știu poate cineva a consumat ceva ilegal și se simte rău și 

are nevoie de ajutor sau cum se procedează în aceste situații.  

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Referitor la reticența tinerilor de a apela la serviciile noastre, noi nu 

am observat acest lucru, de obicei când mergem și facem prevenire în 

școli sau în universități îi îndrumăm către numerele noastre de telefon, le 

spunem care sunt sediile centrului unde se pot adresa, le spunem chiar 

că pot deveni voluntari în cazul în care își doresc o activitate de voluntariat 

în domeniu. Legat de partea a doua a întrebării, în momentul în care simt 

o stare de rău sau observă în anturaj o anumită presiune, sau observă că 

un anumit prieten are nevoie de ajutor, dar nu îndrăznește să-l ceară, 

pentru aceste tipuri de cazuri există 112 și există și acest Centru pentru 

Minori pe care l-am deschis la Agenția Națională Antidrog, acolo oferim 

inclusiv recomandări, cum să facă față presiunii grupului, pentru că este 

clar la momentul adolescenței la trecerea aceasta către perioada de adult 

presiunea grupului este foarte mare, apartenența la grup este mare și este 

până la urmă și importantă, face parte din dezvoltarea fiecăruia, 

importanța părerii grupului este mai mare decât a părerii părintelui sau 

cadrului didactic, asta o știm cu toții nu trebuie să ne ascundem după 
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deget, motiv pentru care încercăm să-i sprijinim, în acest fel să le susținem 

încrederea în ei și să-i încurajăm să ia decizii sănătoase pentru ei. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Mulțumesc!  

Domnul consilier general Adrian Moraru 

  Ultima întrebare! Eu în ultimii ani am fost cumva surprins de 

comunicatele poliției legate de controalele în trafic, în special sâmbăta 

seara, știți la ce mă refer, la ieșitul de la club, în care uneori au fost cazuri 

în care erau mai mulți conducători în trafic depistați cu consum de droguri 

decât cu alcool, adică începuseră să-i depășească, și întrebarea mea este 

sigur poți să întrebi de ce nu se întețește lucrul ăsta și la ieșire acolo din 

satul francez, de ce nu se fac mai multe controale mai serioase, cred că 

ar fi mult mai multe, dar, în fine întrebarea mea: Cumva percepția asta că 

numărul cazurilor este mai mare este datorat unei creșteri a capacității de 

testare, sau pur și simplu e o creștere naturală a consumului? Pentru e 

cumva ca la asta, dacă nu facem anticorupție nu avem corupți, dacă începi 

să investighezi avem mii și arătăm ca o țară foarte ciudată față de altele 

care nu fac anticorupție. Deci, puteți să-mi dați așa o părere legat de lucrul 

ăsta, sau poate poliția? Deci, repet: ține cumva această cifră tot mai mare 

pe care o vedem, pentru că v-au crescut capacitățile de testare și normal 

dintr-o dată ceea ce cumva mergea pe sub radar ca să zic așa, dintr-o 

dată a ieșit la iveală.  

Domnul chestor de poliție Bogdan Berechet 

Am să mă adresez eu cu un răspuns. Într-adevăr avem o 

recrudescență a depistărilor în trafic a conducătorilor auto, de altfel și 

singurii care sunt obligați să testeze prin aparatele de drug test, din 

păcate, și am avut anul trecut stabilite pentru două sau chiar trei luni în 
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care numărul constatărilor pe drug test pozitiv au fost mai mari decât cele 

pe alcool, la nivelul Poliției Capitalei mai avem însă o problemă pe care 

sperăm să o rezolvăm, am sesizat-o poate chiar și cu ajutorul 

dumneavoastră, este faptul că avem un număr de patru drug test la acest 

moment care sunt funcționale, și pe care de altfel de fiecare dată, și asta 

vă spun chiar este cu regularitate și chiar din zona menționată de 

dumneavoastră, zona de cluburi din capitală, zona de nord unde 

permanent facem aceste verificări. Mai fac o paranteză vizavi de ceea ce 

s-a discutat până acum: aveam un șef, eu am lucrat aproximativ 10 ani în 

combaterea crimei organizate și spunea că cea mai bună prevenție este 

combaterea, dai într-unul cad zece, și spun că avem o problemă, 

reprezintă o problemă această creștere a consumului în Municipiul 

București. Aș vrea să se găsească soluții, și se încearcă cu colegii de la 

Brigada Crimei Organizate care încearcă să țină fenomenul traficului sub 

control. Noi ne uităm la ceea ce face Poliția Capitalei, și ce fac colegii mei, 

respectiv depistarea deținătorilor de droguri care de altfel declară că sunt 

pentru consum propriu, de altfel prevăzută de legea penală, dosare care 

ajung către structurile de parchet competente, însă rămâne cred idealul 

suprem pentru toți să găsim acea soluție, trebuie să-i conștientizăm pe 

copiii noștri de ce înseamnă acest flagel, trebuie să conștientizăm părinții 

să înțeleagă să le explice copiilor prin ce pot trece dacă ajung să consume 

așa ceva, atâta timp cât noi spunem că avem totuși o legislație destul de 

strictă în ceea ce privește consumul, n-ar putea nici măcar ipotetic să 

existe varianta sugerată de dumneavoastră de a testa câtă puritate ar 

avea fiecare drog în parte, dacă este sintetic, dacă este făcut pe bază de 

plante. Mulțumesc! 
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Domnul consilier general Adrian Moraru 

Doar o secundă, domnule Berechet că încep să am așa un 

sentiment de persecuție! La nicio întrebare nu mi s-a răspuns! Eu am 

întrebat, și vă rog să-mi răspundeți dacă puteți, dacă nu, spuneți că nu 

aveți această informație, dar ați vorbit despre altceva decât am întrebat, și 

anume am spus: această recrudescență aparentă pe care o vedem din 

statistici credeți că mai degrabă se datorează unui consum din ce în ce 

mai mare sau tocmai pentru că testăm mai mult, și de fapt așa era și 

înainte dar pentru că nu testam nu știam ce este. Asta a fost întrebarea 

mea! Ați vorbit despre altceva, nu spun că a fost inutil ce ați spus, a fost 

important, dar vă rog și eu dacă puteți să-mi răspundeți la întrebare! 

Deci, repet: avem o creștere mai mare care este pur și simplu o 

creștere sau pentru că testăm mai mult realizăm, de fapt că asta era 

dintotdeauna. 

Domnul chestor de poliție Bogdan Berechet 

S-ar putea să mă încuiați aici vizavi de a vă da o statistică exactă, 

nici aparatele drug test nu sunt de foarte mult timp în dotarea Poliției 

Române, așa că, cumva cred că vin într-un echilibru, aș putea mai 

degrabă să mă învârt în jurul cifrei de deținători pe care-i depistează 

colegii noștri, decât a testării cu drug test pe care o urmăresc de cel puțin 

de când am venit la conducerea Poliției Capitalei, și care crește de fiecare 

dată, ba mai mult din cele șapte aparate, de aceea ajung să le dăm și 

către reparații pentru faptul că le utilizăm foarte, foarte des, adică le 

transmit de fiecare dată la orice acțiune, la orice filtru punctual, și credeți-

mă că o fac zi de zi cu colegii mei, le transmit, și de obicei recunoaștem 

tipicul consumatorilor, le transmit să-i verifice și la drug test tocmai pentru 

că avem aceste aparate și le folosim la capacitate maximă, mi-aș dori ca  

pe fiecare echipaj să existe, și atunci vă dați seama, cu siguranță vom 
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ajunge la ceea ce spuneți: cu cât testăm mai des cu atât o să observăm o 

creștere. E destul de complicat să avem o realitate a lucrurilor, sau să ne 

coordonăm după acest indicator care de altfel este destul de subiectiv.  

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Am o întrebare ușoară, numai din ambiția de a mi se răspunde: cât 

costă un aparat drug test? Aveți idee? 

Domnul chestor Bogdan Berechet 

Nu. 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Mereu am întrebat cât costau sonometrele pentru Poliția Locală. 

Asta era ideea: dacă Primăria poate să ajute cu ceva, cât ar costa unul? 

Acesta era scopul întrebării.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Putem să întrebăm să aflăm informația aceasta. Și domnul Hazarian 

are o întrebare și după aceea ca să nu prelungim prea mult ședința o să 

trecem la perspectiva societății civile în legătură cu această problematică. 

Domnul consilier general Constantin Hazarian 

Întrebarea 1: Poliția Locală este implicată în combaterea traficului de 

droguri și dacă da, unde anume? Adică mă refer Polițiile Sectoarelor, 

inclusiv Poliția Locală; care sunt prerogativele lor pe această zonă? Și 

voiam să întreb ceva care cred că ține de legislație și mărturisesc că nu 

știu: legislația românească face diferența între consumator și traficant? Și 

care este limita? Mulțumesc! 
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Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Legat de atribuțiile Poliției Locale, cu siguranță au atribuții pe 

depistare de infracțiuni la regimul drogurilor. Mi-ați ridicat o minge la fileu; 

o activitate de notă recentă; la nivelul Agenției Naționale Antidrog am 

organizat foarte multe sesiuni de formare cu Poliția Locală din București 

și din sectoarele București-ului, i-am chemat la sediul Agenției și au 

beneficiat de niște sesiuni de formare de o zi-două alături de specialiști ai 

Agenției, de procurori de la DIICOT. Eu zic că a fost un element pozitiv și 

cu siguranță îl vom continua; feedback-ul a fost foarte bun din partea 

Poliției Locale. Legat de aspectele legislative, da, consumul de droguri în 

România este interzis dar nu este incriminat, motiv pentru care prin 

legislația națională este posibil ca un consumator de droguri să 

beneficieze de un serviciu de tratament, de consiliere gratuită și așa mai 

departe, altfel nu ar fi fost posibil. Da, este o diferență între traficant și 

consumator.  

Domnul consilier general Constantin Hazarian 

Prin ce face legislația această diferență? Adică, dacă de exemplu 

este identificată o persoană pe stradă care prezintă simptome și este 

testată, acela este? Sau dacă are o cantitate sub o anumită valoare sau 

peste? Am luat la cunoștință la un moment dat despre legislația din Franța 

când peste o anumită cantitate era considerat traficant, sub o anumită 

cantitate consumator. Mulțumesc! 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Legislația diferă în rândul statelor membre ale Uniunii Europene, în 

România nu există această diferențiere pe gramaj, pe tip de drog ș.a.m.d. 
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Domnul Ionuț Jugureanu 

Am discutat cu vreo 4-5 ani în urmă cu șeful Agenției Antidrog, un 

domn general la acea vreme, și am pus exact întrebarea aceasta: "În ce 

constă diferența între consumator și traficant?" și el mi-a răspuns: 

"Domnule, dacă am pastila aceasta în gură sunt consumator, dacă o am 

în buzunar sunt traficant." De fapt, aceeași substanță, aceeași cantitate; 

dacă ești prins cu ea în buzunar, poate că vrei să o dai unui prieten și 

atunci faci trafic, și copilul acela care o are în buzunar de prost ce este, 

ajunge la pușcărie. Legislatorul român a lăsat special această portiță 

pentru represiunea cât mai dură, totală a acestui fenomen.  

Domnul consilier general Constantin Hazarian 

Încă o întrebare referitor la ceea ce ne-a spus domnul Jugureanu și 

la fumat: dacă te-a prins cu țigara în buzunar ești traficant și dacă te-a 

prins cu țigara aprinsă ești consumator?  

Domnul Ionuț Jugureanu 

Prin logică, cam asta ar fi, dar vorbeam de pastile și droguri 

injectabile. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Ok, cu această intervenție facem și tranziția la dumneavoastră. 

Domnul Ionuț Jugureanu este director executiv al Fundației Parada, o 

fundație cu activitate încă din 1996 axată în principal pentru persoanele 

fără adăpost, dar prin prisma activității se lovește foarte des de 

problematica consumului de droguri. Domnul Jugureanu are o privire 

foarte "la firul ierbii" să spun așa atât cu majori, cât și cu minori și am dorii  

să ne precizeze și perspectiva lui în legătură cu acest fenomen la nivelul 

Municipiului București și foarte specific dacă puteți să ne precizați 

problemele cele mai mari pe care le vedeți atât la cum intervin autoritățile 
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cât și ce fac beneficiarii și cei din mediul lor și poate niște soluții pe care 

le-ați văzut că funcționează sau ar putea funcționa astfel încât să fie și 

ceva constructiv din problematica aceasta. Mulțumesc! 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Eu vă mulțumesc pentru invitație și mulțumesc Autorității Teritoriale 

de Ordine Publică că abordează această problemă și că invită și 

organizațiile neguvernamentale. Vreau să fac o precizare de la bun 

început, este o privire subiectivă, nu am statistici cu care vin și argumente 

de natură cantitativă, este o analiză calitativă, dacă vreți și absolut 

subiectivă. Într-adevăr, Parada lucrează din 1996 în stradă, cu persoane 

fără adăpost, cu copii străzii de fapt inițial, și există în continuare copii ai 

străzii în București. Probabil că știți că nu mai sunt, din fericire, cazuri de 

copii singuri în stradă, dar sunt familii care locuiesc în case abandonate, 

care locuiesc în diverse adăposturi precare, construite de ei; nu face 

obiectul dezbaterii actuale ca să mă întind asupra subiectului doar vă spun 

un pic obiectul nostru de activitate ca să spunem așa și perspectiva.  

Aș discuta în primul rând despre responsabilitate: cine/cum a 

început acest fenomen al consumului în România pentru că din 

perspectiva noastră ne-am confruntat de la bun început cu ceea ce este 

și a fost, dar mai sunt încă reminescențe ale consumului de 

aurolac/prenandez, o substanță legală, consum istoric/universal în 

categoria copiilor străzii. Îl întâlnim în Africa, Asia, Cambogia, America de 

Sud, Brazilia; copii străzii consumă această substanță extrem de nocivă 

pe termen lung pentru că afectează evident sistemul nervos central, 

neuronal, diverse organe, nu numai plămânii și care a trecut absolut sub 

radare. Nu există studii asupra lor, nu există un focus asupra consumului 

de aurolac, nu a existat niciodată, cum nu a existat nici asupra copiilor 

străzii. Copii străzii sunt evident iresponsabili, în sensul că un copil nu este 
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responsabil pentru el; ar trebui să fie adulți responsabili și în cazul copiilor 

străzii nu a existat această responsabilitate din partea adulților, că vorbim 

de părinți sau de instituții de ocrotire a copilului. De fapt, copilul străzii este 

un eșec al mediului familial și al orfelinatelor, al sistemului de protecție.  

Odată cu presiunea europeană după ce am intrat în Uniunea Europeană, 

efectiv, într-adevăr, s-au ameliorat condițiile în orfelinate și numărul de noi 

veniți, minori, în situație de stradă s-a diminuat. Acum observăm o 

recreștere a acestui număr - copii proveniți din familie care devin 

consumatori de droguri dure, puternice, de multe ori injectabile și care se 

regăsesc în stradă; aurolacul era consumat de copii străzii pentru ce oferă: 

nu mai simți foame, nu mai simți frigul, nu te mai simți singur, îți taie 

angoasele. Deci, consumul de droguri este un efect al situației de 

excluziune socială, este o legătură directă între social și consumul de 

droguri. Consumul de substanțe psihotrope puternice a început înainte de 

2007 în România, dar România era în special o țară de tranzit; după 2007 

a devenit și o țară de destinație a drogurilor dure, însă momentul de 

cotitură a fost în 2009-2010, guvernarea Boc a legalizat drogurile legale- 

drogurile etnobotanice, "magazinele de vise" care comercializau droguri, 

legal, prin firme înregistrate la Registrul Comerțului care plăteau taxe. Din 

acel moment a explodat consumul de droguri legale, denumirea de 

etnobotanice este o denumire de marketing a dealerilor, dar și 

consumatorii vorbesc și astăzi de droguri legale, pentru că, într-adevăr, au 

fost legale. Fiind legale au fost considerate de către copii/tineri ca 

nedăunătoare, pe urmă au avut prețuri foarte mici, erau vândute doze ca 

îngrășământ pentru plante pentru a evita controalele sanitare obligatorii 

dacă ar fi fost pentru consum uman. Responsabilitatea aceasta a statului 

român prin legalizarea care a fost făcută la acea vreme nu a fost pusă 

niciodată în discuție și, în urma ei, evident, sunt cohorte de oameni care 

au devenit dependenți și sunt cohorte de morți. Nu există statistici pentru 
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că mortalitatea nu vine numai din supradoză, vine și din bolile asociate și 

în certificatele de la I.N.M.L. veți găsi: "mort de tuberculoză", "mort de HIV 

– fază terminală", dar toate aceste boli asociate sunt legate de consumul 

de droguri și vizibilitatea statistică a fenomenului este mult subestimată. 

Într-adevăr, în Europa se testează fondurile de seringi pentru că Europa 

civilizată consideră viața omului mai importantă decât legislația și legislația 

este făcută ca să servească omul, nu ca să îl deservească. În urma 

evenimentelor sunt colectate seringile folosite și un laborator studiază un 

pic și anunță public când o anumită substanță pune în pericol viața direct; 

anunță public adică în presă. Vorbesc de țări în c are consumul de droguri 

este nelegal, dar lucrul acesta se face pentru prevenție.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Practic, se întâmplă post-factum: a lăsat seringa și după 

aceea…cred că domnul Moraru se referea la ceva înainte de consum, să 

se vadă dacă este "ok" sau nu o substanță.  

Domnul Ionuț Jugureanu  

Vin cantități mari de substanțe din China, să spunem, și unele sunt 

prinse, altele nu, și după aceea sunt prelucrate de dealerul local care face 

dozele, pastilele ș.a.m.d. De fapt, pastila finală trebuie luată și studiată și 

în momentul în care cineva greșește formula sau face o formulă traficată, 

evident că ea va ajunge la zeci de mii de consumatori; deci, în momentul 

în care ai informația spui: "Există un tip de pastilă care vă pune viața în 

pericol!". Așa se procedează; din punctul nostru de vedere, al ONG-urilor 

care lucrează în domeniu și din punctul de vedere al autorităților 

internaționale – Fondul mondial de luptă și combatere a HIV SIDA, 

tuberculoză și malarie – consumul de droguri este o problemă de sănătate 

publică și o problemă socială, nu este o problemă care poate fi rezolvată 

prin activități represive. Din punctul nostru de vedere, politica pe care o 
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duce legislatorul românesc este o politică de secol XIX în domeniu; vă dau 

un exemplu: în America, s-au băgat mii de miliarde în "War against drugs" 

care a fost lansat în timpul lui Reagan – politică represivă și observi de 

fapt că consumul a crescut, numărul de morți a crescut, criminalitatea a 

crescut pentru că a lăsând fenomenul în ilegalitate încurajezi criminalitatea 

pentru că toți banii din trafic sunt bani negri care nu vin în economia albă, 

nu sunt taxați/impozitați, nu există un control asupra lor. Deci, acele 

miliarde din traficul de droguri alimentează criminalitatea organizată. În 

măsura în care drogurile ar fi legalizate există un control prin lege; se pot 

da prin rețetă, la farmacie pentru anumite proceduri în anumite condiții, 

anumitor consumatori, anumitor dependenți. Mai mult, la nivel 

internațional se consideră că legalizarea face parte din "harm reduction". 

Am vorbit chiar acum două săptămâni cu fostul trimis special al 

secretarului general al ONU și directorul general al Fondului global de 

luptă contra SIDA legalizarea face parte din reducerea riscurilor: nu se 

abordează consumul în sine, dar se încearcă reducerea riscurilor asociate 

consumului. Referitor la HIV: să nu mai ai HIV, nu mai faci tuberculoză, să 

nu omori pe cineva, să nu existe costuri sociale pe care consumul le aduce 

cu sine, să descurajezi criminalitatea ș.a.m.d. De fapt, legalizarea 

consumului are efect pozitiv asupra societății pentru că la un moment dat 

se va trage linie și la noi și se va spune: cât am consumat în DIICOT, în 

poliție pe tema consumului de droguri și care este rezultatul? Sunt mai 

puțini consumatori, sunt mai puține victime, sunt mai puțini traficanți sau 

dimpotrivă? În ce măsură este eficientă politica depresivă, strict din punct 

de vedere economic și în ce măsură este ineficientă?  

O altă problemă apărută pe timpul guvernării Boc a fost schimbarea 

misiunii A.N.A.; inițial, A.N.A. era prevăzută să fie o agenție 

interministerială sub oblăduirea primului ministru și care să gestioneze 
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politicile referitoare la droguri ale ministerelor: Ministerul Sănătății, 

Ministerul Învățământului. La acel moment, s-au tăiat subvențiile A.N.A, și 

a devenit o direcție în cadrul M.A.I., ea care trebuia să fie cumva deasupra 

ministerelor pe problematica strictă a drogurilor. I s-au tăiat aripile pentru 

că a devenit nu o anexă, dar, mă rog, o parte a M.A.I. care evident este 

perceput ca aparținând politicii represive; foarte greu să atingi potențialii 

consumatori sau actuali care ar fi de fapt principalii beneficiari. Pentru că, 

evident, consumul e ilegal, A.N.A este în M.A.I. și cum se va adresa un  

consumator către A.N.A. pentru că este o contradicție de intenție să 

spunem. În plus, i s-au tăiat din competențe, adică A.N.A. face prevenție 

și este foarte bine, dar ea ar fi trebuit de fapt să gestioneze politica pe 

droguri ale tuturor ministerelor, adică să fi avut cu totul o altă misiune așa 

era prevăzut inițial.   

Eu cred că suntem într-o situație foarte nasoală în București, e un 

consum exploziv, sunt copii care ajung în stradă și care trăiesc în stradă; 

este de ajuns să mergeți în zona Sfânta Vineri, Baia de Fier, dar sunt 

nenumărate locuri în București. Dacă vă uitați pe you tube găsiți "Streets 

of Philadelphia" și dacă continuăm așa, vom găsi București-ul sub forma 

aceasta; chiar vă rog să vă uitați, cam așa arată un oraș abandonat de 

serviciile sociale și de serviciile adresate consumatorilor de droguri.  

Pentru că vorbim de oraș, ONG-urile care au de-a face cu 

consumatori militează pentru legalizare; de altfel, prin ce diferă un drog de 

alcool sau tutun pentru că și celelalte au efecte mortale dovedite? Depinde 

de tipul de consum – recreativ în cazul substanțelor psihotrope (86% dintre 

consumatori, nu vor recurge la consum dăunător pentru propria sănătate); 

deci, 14% vor avea un consum adictiv care va transforma drogul în pericol. 

Dacă avem o situație proastă, cum este mai bine să o tratăm? Avem 

partea represivă: trimitem copilul de 16 sau 18 ani în fața judecătorului, îi 



34 
 

face cazier sau chiar îl bagă la pușcărie sau încercăm să-i oferim servicii 

de recuperare – harm reduction – pentru a încerca să limităm efectele 

consumului și să încercăm să-l scoatem din consum. Un cazier la 16 sau 

18 ani condamnă persoana; efectul social asupra persoanei este 

dezastruos. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Dumneavoastră vorbiți de diverse servicii care sunt oferite de A.N.A. 

sau de alte organizații… 

Domnul Ionuț Jugureanu  

Din păcate, nu sunt oferite de nimeni! 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Asta voiam să vă întreb: considerați că sunt ineficiente sau nu sunt 

suficiente? 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Partea de prevenție pe care o face A.N.A. este foarte bună! Părerea 

mea – iarăși subiectivă – mi se pare foarte indicat să mergi în școli să 

discuți despre asta, dar ar trebui să existe o evaluare a efectelor. Într-o 

școală în care am fost trei ani la rând: care este opinia elevilor la intrare și 

apoi la ieșire, care este opinia elevilor? Reală, anonimă! 

Prevenția nu înseamnă doar să vorbim despre ceva și să spunem 

că drogul e rău, drogul ar putea omorî pentru că efectul asupra 

adolescenților atunci când un adult le spune asta va fi în general exact 

invers; știm cu toții asta! Prevenția e bună, trebuie văzut exact dacă atinge 

publicul țintă, dacă are efect. Dar dincolo de prevenție ar trebui să existe 

politici de substituție, sunt contra cost și insuficiente; există substituție doar 

pe heroină, nu există pe noile substanțe psihotrope. Ar trebui să existe 



35 
 

comunități terapeutice, servicii de harm reduction, de schimb de seringi, 

de consiliere, dar nu consiliere din birouri pentru că consumatorii stau pe 

stradă! Poate un părinte va fi cu copilul pe care îl bănuiește de consum, la 

consiliere, dar acestea sunt cazuri high class, familii așezate cu accidente 

pe parcurs, dar majoritatea consumatorilor ajung în stradă pentru că vând 

te-miri-ce de prin casă; în stradă nu este nimeni, nu e nici un serviciu, nici 

al A.N.A., servicii sociale adresate consumatorilor care să facă outreach 

în București. Dacă aveți întrebări, vă stau la dispoziție!  

Aș mai sfătuii câteva chestii: țintirea categoriilor de risc în chestiile 

de prevenție; să țintim către categoriile de risc, nu către publicul larg 

pentru că oricum atingem un număr limitat în campaniile acestea de 

prevenție. Prevenția să o vedem ca pe o chestie mai largă decât doar 

informare, prevenția înseamnă servicii de prevenție, evaluarea 

campaniilor de prevenție și implicarea foștilor consumatori, nu în derularea 

campaniilor. Ar fi fost bine să fie prezent un fost consumator pentru a 

înțelege exact ce trăiește el și care sunt soluțiile și ce vede el necesar să 

se facă în această privință, evident dintr-o perspectivă individuală.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Da, mulțumesc mult domnule director! Sunt curios dacă din 

experiența dumneavoastră ați văzut dacă persoanele afectate de acest 

consum de droguri sunt mai înclinate să apeleze la servicii private, ale 

ONG-urilor decât la serviciile oferite de stat, respectiv ale A.N.A. sau alte 

entități? 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Consumatorii activi nu cred că apelează la serviciile A.N.A., 

apelează la CAIA și apelează la ONG-uri… 
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Domnul președinte Andrei Rigu 

Ce este CAIA? 

Doamna comisar șef Paula Frusinoiu 

Centrul pentru Asistență Integrată în Adicție Obregia. 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Dar, nici ONG-urile, nici A.N.A. nu au servicii; avem niște servicii 

care probabil acoperă 5% din nevoile reale, pe schimb de seringi, pe ajutor 

social pentru a evita ca excluziunea să devină o cauză a începutului de 

consum de droguri. Pe prevenție, numărul de copii atinși anual în 

programe este mic, atât este bugetul; este o absență aproape totală de 

finanțare în ceea ce privește serviciile adresate consumatorilor, asta și în 

public și în privat. Dacă ai noroc să fii consumator dintr-o familie cu 

resurse, ai noroc, îți găsești servicii contra cost prin intermediul ONG-

urilor, eventual te duci în Italia, dar invers, nu! 

Domnul președinte Andrei Rigu  

În ce măsură vedeți implicarea autorității publice locale, aici suntem 

la Consiliul General al Municipiului București, respectiv la Primăria 

Municipiului București, știți de implicări ale Direcției Generale de Asistență 

Socială, sugestii pentru programe mai mult decât există, dacă există? 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Nu știu ca DGASPC-urile - pentru că ele sunt competente în 

furnizarea de servicii sociale adresate și copilului - DGASMB-ul încearcă 

să completeze niște servicii, nu știu să aibă servicii specifice pe tema 

consumatorilor; dacă vă veți adresa unui DGASPC vă va spune că au o 

echipă de intervenție de urgență cu 12 oameni, dar oamenii aceia nu se 

duc pe stradă. Ei răspund solicitărilor când sună cineva care semnalează 
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un copil bătut și atunci se duc, fie – 80% -  rezolvă cazurile de divorț. Mama 

se plânge în instanță că i-a violat copilul, se bat în instanță și judecătorul 

decide să se facă anchetă socială. Oamenii care sunt pe intervenție de 

urgență cu asta își ocupă timpul. 

Domnul președinte Andrei Rigu  

Nu este neapărat răspunsul pe care îl voiam, dar este răspunsul real 

și apropo de servicii: dintr-o discuție cu un alt ONG am înțeles că nu există 

nici o secție dedicată pentru dezintoxicare minori la spitalul Obregia unde 

există 2 secții pentru adulți, dar nici una pentru minori. 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Grigore Alexandrescu are toxicologie dacă nu mă înșel dar 

păstrează copilul doar în faza de urgență, să spunem că e spital de 

urgență și cât viața este în pericol îl ține acolo, dar nu are practic un loc 

de mers pentru tratament. 

Domnul președinte Andrei Rigu  

Mulțumesc domnule director! Sunt întrebări/observații din partea 

colegilor? 

Domnul general Ionel Stegăroiu 

În primul rând eu aș vrea să felicit A.N.A. și să mulțumesc Agenției 

pentru că de fiecare dată răspund tuturor solicitărilor noastre de a ne 

implica în diverse proiecte. Cum spunea și doamna comisar șef, recent, în 

acest week-end, pe timpul SAGA, am avut foarte multe acțiuni în comun.  

Vreau însă să ridic o problemă legată de stadioane pentru că potrivit 

legislației, Jandarmeria este competență pe acest domeniu al 

managementului mulțimilor: avem un fenomen pe stadioane, cu violența 

în sport și consumul de droguri. Dintr-un studiu pe care l-am făcut noi și o 
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analiză a comportamentului galeriilor de fotbal din Capitală există o 

strânsă legătură între violența pe stadioane și consumul de droguri. Din 

această cauză, recent, am avut întâlniri cu reprezentanții cluburilor de 

fotbal și cu liderii galeriilor – cei care sunt recunoscuți drept lideri ai 

galeriilor de către suporteri – pentru a găsi o soluție astfel încât să 

conștientizăm ce se întâmplă cu ei, așa cum spunea și domnul de la ONG, 

care sunt repercusiunile asupra indivizilor cu cazier pentru că sunt foarte 

mulți tineri care comit fapte antisociale, noi facem sesizarea conform 

cadrului legal și ajung să aibă cazier la 16-18 ani și practic sunt persoane 

care vor avea cumva viitorul afectat ca și evoluție în societate. Din 

perspectiva aceasta am zis să ne punem la masă și să încercăm să 

discutăm cu ei, deschis, nu de pe poziții de forță; cu unii am avut succes, 

cu alții nu. Aceste întâlniri au fost împreună cu cei de la Poliție, au fost 

echipe mixte conduse chiar de mine, la fiecare întâlnire; am încercat să 

creăm un liant între noi și aceste galerii de fotbal. În cadrul acestor întâlniri, 

ținând cont de fenomenul consumului de droguri în cadrul galeriilor, le-am 

propus să facem activități de prevenire. Ca o paranteză, cuvântul corect 

în domeniul acesta este prevenire, nu prevenție!  

V-aș propune, ATOP-ului în primul rând, pentru că tot ce se 

întâmplă, violența pe stadioane și consumul de droguri, este o problemă 

de ordine publică cu impact în planul ordinii publice; practic, ATOP-ul ar 

putea să se implice în acest proiect, propun A.N.A. și bineînțeles și altor 

ONG-uri pe care le cunoașteți, m-aș bucura să avem un proiect de 

prevenire al consumului de droguri în rândul galeriilor de fotbal. Și cum 

vedem noi, Jandarmeria Capitalei, am discutat și cu Poliția Capitalei; 

imaginați-vă un teren de fotbal sau o peluză să invităm într-o sâmbătă sau 

duminică, când nu este meci pe acel stadion, școlile din zona respectivă, 

membrii ai galeriilor dar cu părinții acestora pentru că în galerii sunt foarte 
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mulți minori, foarte mulți tineri. În cadrul analizei un sociolog mi-a spus, și 

A.N.A. face treaba aceasta, că noi trebuie să ne focusăm pe părinți cu 

această muncă de prevenire deoarece copii vin, discută cu noi, intră în 

anturajul lor și uită riscurile pe care le-am prezentat cu o zi-două în urmă, 

dar părinții trebuie responsabilizați. De aceea, v-aș propune să vă gândiți 

la un parteneriat cu Jandarmeria Capitalei și Poliția Capitalei, să mergem 

împreună pe stadioane să invităm școlile din zona unui stadion, să 

umplem o peluză și noi, toate aceste autorități să mergem în fața lor pe 

terenul de joc, folosind ecranele stadionului și să facem muncă de 

prevenire: să împărțim flyere/pliante, să le explicăm consecințele 

consumului de droguri pe viață și în evoluția lor ca indivizi. Faptul că 

mergem pe un stadion, credeți-mă, îi scoatem un pic din mediul lor școlar 

unde facem munca de prevenire în general; aducând părinții pe stadion și 

prezentându-le riscurile consumului de droguri, va fi o acțiune cu impact 

și rezultate pozitive pe această linie de muncă. Și închid intervenția mea 

spunând doar că fenomenul consumului de droguri în România a luat 

amploare și trebuie să ne implicăm absolut cu toții. Știu că A.N.A. are 

munca de prevenire, dar prevenire facem și noi, Jandarmeria și Poliția, și 

alte instituții din cadrul M.A.I., Ministerul Educației și Ministerul Sănătății 

ș.a.m.d. Mulțumesc! 

Domnul președinte Andrei Rigu  

Da, mulțumesc pentru intervenție și e o idee bună pentru orice 

problematică să discuți cu părinții ca să previi în rândul copiilor care mai 

departe vor fi mai puțin înclinați să facă asta în orice mediu. E un proiect 

în sine, mai ales dacă până la urmă vorbim de mai multe stadioane, să-l 

facă ATOP e puțin probabil, dar ce poate ATOP să facă este să fie un 

inițiator al discuțiilor; să identifice la nivelul Primăriei Capitalei direcția sau 
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subordonata care să poată să organizeze acest eveniment sau să 

coordoneze organizarea lui și asta putem să facem.  

Domnul general Ionel Stegăroiu 

Iertați-mă că întrerup! Măcar dacă ar fi membrii prezenți și punem 

un roll up cu ATOP-ul este suficient! Pentru că partea de prezentare, de 

mesaje pe care le folosim le facem noi, A.N.A. și cei de la poliție.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Asta spun: că este nevoie de o entitate din cadrul PMB sau 

Consiliului General ca să fie pregătită toată logistica, să fie atractiv, că nu 

o să vină părinții cu copii doar ca să vadă o prezentare pe un ecran despre 

un subiect considerat plictisitor de ei. Trebuie să facem ceva interactiv, să 

fie niște mingi de fotbal să se joace, să le dăm ceva de băut, de mâncare 

și atunci să includem și mesaje serioase în activitatea respectivă. Este un 

proiect foarte frumos care poate să aibă impact, dar trebuie văzut cum să 

fie abordat și mai ales de cine să fie abordat.  

Domnul general Ionel Stegăroiu 

Cluburile de fotbal sunt foarte interesate de acest proiect și ei pot să 

vină cu logistică – tricouri, mingi de fotbal, echipamente sportive -  sunt de 

acord să ne sprijine, să fie alături de noi, să pună la dispoziție, cu titlu 

gratuit, spațiul – stadionul în sine. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Am reținut și o să discut măcar cu Direcția Generală de Asistență a 

Municipiului București, și nu numai să vedem cum putem înainta cu o 

astfel de idee. Dacă sunt intervenții din partea colegilor acum la final? 
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Doamna subprefect Diana Artene 

Tangențial, vreau să vă spun și eu despre o inițiativă care implică 

cel puțin patru membrii din acest colectiv, Poliția Locală a Municipiului 

București – cea care ne-a sesizat -  Poliția Capitalei, Jandarmeria și noi. 

Am avut o primă întâlnire săptămâna trecută, am constituit un grup de 

lucru; de ce am spus tangențial – pentru că are legătură cu drogurile din 

perspectiva persoanelor cărora ne adresăm noi în momentul acesta, 

respectiv persoanele fără adăpost, cerșetorii, vagabonzii care sunt ajunși 

acolo în mare parte și din cauza drogurilor sau sub influența drogurilor. 

Sunt probleme foarte mari cu aceste persoane, în primul rând cu numărul 

lor din ce în ce mai mare, de aceea am constituit acest grup de lucru la 

nivelul Prefecturii; A.N.A. face și ea parte din acest grup de lucru, și în cel 

mai scurt timp, adică săptămâna viitoare, vom avea un prim raport, după 

care vom încerca să sensibilizăm factorii care ar putea să conducă la 

modificarea legislației pe zona cerșetoriei și a vagabondajului și propuneri 

pentru a putea schimba ceva în această zonă, pentru a diminua acest 

fenomen.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Avem aici un reprezentant ONG; acceptați propuneri/inițiative din 

partea societății civile? 

Doamna subprefect Diana Artene 

Orice fel de propunere este binevenită, oricine se poate implica în 

acest grup pentru că doar așa cred că putem rezolva ceva. Imediat cum 

vom avea raportul respectiv, noi o să încercăm să convocăm cele 4 

ministere pe care noi le-am identificat ca fiind de interes – Ministerul 

Muncii, Ministerul Familiei, M.A.I. și Ministerul Sănătății – pentru a încerca 

împreună să modifică cadrul legislativ astfel încât să reușim să facem 
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ceva. Avem nevoie de propuneri concrete – texul care trebuie modificat și 

propunerea de modificare, nu povești, astfel încât noi să promovăm mai 

departe către factorii decidenți.  

Domnul președinte Andrei Rigu 

Mulțumesc mult pentru precizare! Domnul Moraru vă rog! 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Voiam doar o secundă: sigur, s-au făcut aici niște observații și din 

cum se vede din partea unei organizații neguvernamentale care lucrează 

în zona asta, din păcate, multe din observații chiar dacă rezonez cu ele țin 

de cadrul legal național mai degrabă decât de hotărârile de Consiliu 

General. Dar, problemele legate de unde ar trebui să fie A.N.A. sau 

legalizarea sunt lucruri care ne depășesc competențele, și deși aș avea 

de comentat pe ele nu o fac pentru că noi nu putem să intervenim în 

această zonă. Legat de orice fel de intervenție în zona cluburilor de fotbal 

sau a galeriilor putem să o facem nu neapărat cu o instituție a Primăriei; 

putem foarte bine să dăm un grant, să facem o competiție și cine ne face 

cea mai bună ofertă, cu cea mai bună idee și cu cel mai bun preț…sigur 

luând parteneri și instituțiile. Că reflexul acesta că mereu trebuie să 

dezvoltăm câte un organ intern care să facă chestiile astea nu este tocmai 

bun; există suficientă expertiză în afara autorităților publice și vă spun 

cumva poate și dintr-un anumit interes, că și eu sunt ONG-ist în viața 

profesională și dețin o experiență care nu există în administrație. Bun, 

deci, dacă e dorință putem să finanțăm așa ceva fie că este "one time", fie 

că este vorba de o achiziție, fie că o punem pe legea granturilor pentru 

anul viitor și nu trebuie să fie o linie foarte mare, poate să fie pe lângă ce 

facem pe mediu că am văzut că numărăm ciorile din Cișmigiu că acela 

este un subiect foarte important. Dar la anul putem să finanțăm și 

numărarea ciorilor din Herăstrău. 
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Domnul președinte Andrei Rigu 

Acolo nu e problema asta. 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Bun, deci putem să dăm un singur proiect, știți că în general se 

deschid categorii de finanțări și oamenii care au blocaje mentale se 

gândesc că trebuie să finanțăm multe proiecte. Nu, domnule; dă-mi un 

singur proiect, cine face cea mai bună propunere acela câștigă - este o 

competiție.  

Nu era tema mea, dar în timp ce vorbeați și vă ascultam, am căutat 

ceva mai mult despre subiectul pe care îl menționam ceva mai devreme – 

testarea în Marea Britanie, doar acolo am căutat că nu am avut timp. 

Există deja un studiu care arată că la un festival la care cu un an înainte 

avuseseră 19 internări în urgență, după testarea "on site" în care s-au 

făcut 275 de teste pe loc, nu a existat decât o singură internare. Apropo și 

de partea de law inforcement, 2/3 din cei care au primit rezultat că 

substanțele erau periculoase au și raportat poliției cine era dealer-ul! 

Organizația care se ocupă de lucrul acesta a spus că șansele ca la un 

festival să ți se vândă altceva decât dealer-ul tău tradițional – ceea ce este 

și logic – sunt de 2-3 ori mai mari, acolo nu te știe nimeni, poți să vinzi 

orice porcărie. Repet, scopul nostru nu este să încurajăm consumul de 

droguri, ci să prevenim decese sau alte costuri mult mai mari în unitățile 

spitalicești ale Municipiului București cu tratarea unor asemenea persoane 

care ajung în stări critice în spitale.  

Și ultimul lucru, că tot întrebam ce poate să facă administrația: în 

2023 Primăria Bristol a dat drumul unui proiect în centrul orașului finanțat  

de către primărie cu această organizație care testa la festivaluri pentru 

harm reduction. Sigur, nu spun că de mâine să ne apucăm și noi să facem 
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așa ceva, dar există oameni care se gândesc din perspectivă de "police": 

cum să facem ca aceste lucruri să fie un pic mai bine? Nu pentru 

consumatori; insist, pe mine mă interesează din perspectiva unor vieți pe 

care le putem câștiga și, poate din 10 consumatori pe 3-4 putem să-i 

readucem pe calea cea bună, dar dacă mor sau ajung în stare foarte gravă 

la spital ne costă mult mai mulți bani. În general, viața este cea mai 

importantă pe lumea aceasta. 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Și nu sunt numai ei, sunt și familiile acestor copii; faptul că ești 

consumator nu este o condamnare la moarte. Aveți dreptate, sunt servicii 

în alte părți, există camere de consum unde consul este safe în toată 

Europa, în toate marile orașe, indiferent că consumul este legal sau nu: 

există un asistent medical, există seringi ca să nu se ajungă la HIV – cât 

costă societatea românească numărul de bolnavi de HIV, tratamentele, 

incapacitatea de muncă determinată de această boală, pensiile acordate 

doar pentru că nu se face schimb de seringi? A.N.A. a abordat de multă 

vreme chestiunea.  

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Domnule Jugureanu în cazul multor organizații cu care discut, ei se 

ocupă de beneficiari, de cei pe care încearcă să-i ajute și mai puțin de 

cadrul legal, de advocacy, pot să vă îndemn pe dumneavoastră să vă 

apucați de treabă? Că îndemnul nu era pentru A.N.A. să testeze. Pot să 

vă îndemn pe dumneavoastră să vă suflecați mânecile și să vă gândiți 

cum poate exista un centru de testare la un festival din București? Care 

sunt obstacolele legale și după aceea vedem de unde îl finanțăm. 
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Domnul Ionuț Jugureanu 

Dacă ai trimite un membru al unui ONG sau chiar un chimist să 

colecteze, ar putea avea probleme că are 10 seringi cu urme de droguri… 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Gândiți-vă la un răspuns…cred că aspectele acestea pot fi discutate 

cu bună-credință și pe cadrul național și pe partea de finanțare. 

Domnul Ionuț Jugureanu 

Este vorba de competența legislatorului de a schimba. Substanțele 

psihotrope, psihoactive au regim special și pot fi eliberate doar de doctori 

psihiatrii într-un anumit context. Nu există un acces liber către acestea 

deși nu sunt droguri, este discutabil. 

Domnul președinte Andrei Rigu 

Apropo de modificări legislative doamna subprefect ne-a precizat de 

grupul de lucru, acolo poate să fie un prim pas unde să venim cu propuneri 

concrete. Rugămintea ar fi să ne îndreptăm spre încheiere… 

Domnul consilier general Adrian Moraru 

Încă o observație foarte scurtă: dacă rezolvăm partea aceasta 

legislativă și cu logistica de dat drumul unui asemenea centru în București, 

eu vă garantez că după aceea efortul ar fi minim să convingeți Primăria ca 

atunci când mai dă autorizații de festivaluri să-i oblige ca în zona 

festivalului să fie acceptat un asemenea centru de testare, dacă l-am 

avea! Deci, asta poate să facă primăria! Repet, sunt lucruri pe care 

primăria poate să le facă și lucruri pe care nu le poate face; sunt pași, 

haideți să mergem într-o direcție care poate să aducă schimbări, altfel mai 

ne auzim peste vreo 2 ani… 

Domnul Ionuț Jugureanu 
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Eu aș spune că e bine să existe un grup de lucru pe tematica 

drogurilor la nivelul PMB sau al CGMB, în care să fie invitate ONG-urile, 

Parada este unul dintre ele, mai este ARAS-ul, mai sunt și alte ONG-uri 

active, dar exact cum spuneți: ONG-urile lucrează cu un număr de zeci de 

cazuri; nu au capacitatea, nici nu ar fi rolul nostru de a înlocui puterea 

publică/guvernul, dar am putea reflecta împreună, am putea vedea un pic 

care sunt serviciile fezabile din competențele actuale ale Consiliului 

General și fezabile de pus în practică. Cred că servicii de outreach ar 

putea fi făcute, de harm reduction direct. Știu că ARAS-ul a fost finanțat 

de Consiliul General pentru un număr de luni pentru schimb de seringi, 

dar cu siguranță găsim niște tipuri de intervenții punctuale, localizate, care 

să aibă un efect nu imediat, dar destul de rapid pentru că o schimbare 

legislativă sigur cere alt tip de resurse. 

Domnul președinte Andrei Rigu   

Da, acesta a fost și scopul discuției subiectului pe care l-am propus; 

să cunoaștem mai bine problema, dar mai ales să vedem și niște 

propuneri/soluții concrete și mă bucur că s-a ajuns la soluția sugerată de 

către domnul Moraru, la cea sugerată de domnul Stegăroiu cu 

evenimentul de pe stadioane. Am aflat că A.N.A. ar beneficia de un sediu 

special pentru programul pe care îl au pentru minori și, de asemenea, la 

nivelul Poliției Capitalei numărul de drug test ar fi bine să crească ca să 

poată să verifice și mai mulți participanți la trafic. 

Domnul chestor Bogdan Berechet 

Am aflat și prețul unui aparat drug test: în jur de 5000 euro. Achizițiile 

pe ce ține de dotarea Poliției Române se fac strict prin direcția specializată 

din cadrul Poliției Române. 
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Domnul președinte Andrei Rigu 

Ok, acestea fiind spuse dacă nu mai este nici o altă intervenție de 

final, vă mulțumesc pentru participare! Sper că a fost un subiect interesant 

pentru toată lumea și vă mulțumesc pentru discuții, mai ales invitaților 

noștri pentru că ne-au povestit din experiența lor. Mulțumesc! 

 

Ședința s-a încheiat la ora 14:15. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

  

 


